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§ 47 
 
Svar på remiss: Fler verktyg mot invasiva arter 
Ärendenummer: 2024-306 

 
Miljö- och konsumentnämndens beslut 
Miljö- och konsumentnämnden beslutar att avstyrka motionen och anta yttrandet i 
bilaga 3 samt att uppdra Miljöförvaltningen att förbättra samarbetet mellan berörda 
förvaltningar och att undersöka hur Miljöförvaltningen kan driva arbetet med invasiva 
arter framåt samt att återrapportera uppdraget genom information till nämnden vid 
framtida sammanträde. 
 
Lagstöd 
Miljöbalken 1 kap. 1§, 2 kap. 1-4 §§, 7§, 14 kap. 3-4 §§, 6 § 
Förordning (2014:425) om bekämpningsmedel 1 kap. 4§, 2 kap. 31§, 33-37§§, 39§,  
40-42 §§. 
Naturvårdsverkets föreskrifter om spridning och viss övrig hantering av 
växtskyddsmedel (NFS 2015:2) 2 kap. 2§, 6 kap. 1§, 7 kap. 1§ 
Kommunfullmäktiges beslut från 21 april 1988 
 
Motivering till beslut  
Nämnden beslutar i enlighet med de skäl som anges i förvaltningens tjänsteskrivelse. 
 
Sammanfattning  
Kristdemokraterna har lagt fram en motion till Kommunfullmäktige om att Tekniska 
förvaltningen ska få fler verktyg mot invasiva arter. Enligt Kommunfullmäktiges beslut 
från 1988 får Borås Stad idag inte använda bekämpningsmedel inom egen verksamhet 
utan att inhämta dispens från Miljö- och konsumentnämnden. Kristdemokraterna vill att 
Kommunfullmäktige lägger till ett undantag så att det inte krävs dispens för användning 
av bekämpningsmedel vid bekämpning av invasiva arter. De uppger att 
dispensprocessen tar för lång tid och att parkslide utpekas som en särskild problemart. 

I dagsläget skickar Tekniska förvaltningen alltid en dispensansökan vid användning av 
bekämpningsmedel i sin verksamhet. Om motionen tillstyrks innebär det att Tekniska 
förvaltningen själva ska avgöra om det behövs dispens, anmälan eller tillstånd för varje 
tillfälle som bekämpningsmedel används. Lagstiftningen gällande bekämpningsmedel 
har utvecklats sedan beslutet 1988 togs och innebär i praktiken att Tekniska 
förvaltningen i en majoritet av fallen behöver ansöka om dispens, tillstånd eller anmäla 
bekämpningen hos ansvarig nämnd som har miljö- och hälsoskyddsfrågor. I detta fall då 
Miljö- och konsumentnämnden. 

Bekämpning av invasiva arter, framförallt parkslide kräver noggrann planering och en 
långsiktig plan för att få en bestående effekt, annars är risken stor att bekämpningen får 
motsatt effekt och leder till ytterligare spridning enligt Naturvårdsverket. Det är viktigt 
att ha tillräckliga kunskaper och resurser för att kunna utföra en lyckad bekämpning. 
Det finns inga lagkrav på bekämpning av parkslide och Naturvårdsverket 
rekommenderar att avstå från bekämpning om beståndet inte utgör ett problem som 
t.ex. en trafikfara genom skymd sikt eller att beståndet sprider sig.  
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Föreslagen motion kan leda till både positiva och negativa konsekvenser ur ett socialt, 
ekologiskt och ekonomiskt perspektiv. De möjliga positiva effekterna är en minskad oro 
över invasiva arter hos Borås Stads invånare, minskad utbredning av invasiva arter och 
minskad kostnad kopplat till konsekvenser av invasiva arter. De möjliga negativa 
effekterna är ökad oro över förekomst av bekämpningsmedel i naturen, ökad spridning 
av både bekämpningsmedel och invasiva arter samt ökad kostnad för konsekvenser av 
ytterligare spridning av invasiva arter. 
 
Yrkanden 
Kristdemokraterna yrkar att anta yttrande enligt bilaga 3 med tillägg enligt eget 
tilläggsförslag. 

 
Beslutsgång 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar att avstyrka motionen och anta yttrandet i 
bilaga 3. Ordföranden föreslår även att uppdra Miljöförvaltningen att förbättra 
samarbetet mellan berörda förvaltningar och att undersöka hur Miljöförvaltningen kan 
driva arbetet med invasiva arter framåt samt att återrapportera uppdraget genom 
information till nämnden vid framtida sammanträde, ordföranden finner att nämnden 
beslutar enligt ordförandens förslag. 
 
Beslutsunderlag 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande daterad 2024-04-08 
Bilaga 1 - Missiv - Remiss Motion: Fler verktyg mot invasiva arter, 2024-01-18.  
Bilaga 2 - Motion - Fler verktyg mot invasiva arter, 2023-10-19.  
Bilaga 3 - Yttrande – Svar på Remiss om Motion: Fler verktyg mot invasiva arter, 2024-
04-08.  
Bilaga 4 - Kommunfullmäktiges beslut (se § 44), 1988-04-21 
 
Bilaga 
Kristdemokraternas tilläggsförslag 2024-04-22 
 
Beslutet expedieras till  
Kommunstyrelsen 
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TILLÄGGSFÖRSLAG 
 

Tilläggsförslag för ärendenr 2024-306 (Fler verktyg mot invasiva arter) 

Föredragningslista 2024-04-22 punkt 11.2 

  

Kristdemokraterna i nämnden förstår svårigheterna och kan ställa sig bakom delar av förvaltningens 

utförliga svar. Vi står dock även bakom motionens intentioner och anser att användning av 

bekämpningsmedel mot invasiva arter bör prövas genom att ge Tekniska förvaltningen nya 

möjligheter till snabbare hantering. Vi bedömer att Tekniska förvaltningen mycket väl kan inhämta 

den kunskap som behövs för att göra bedömningar och att den gemensamma arbetsgruppen mellan 

våra förvaltningar kan nyttjas. 

  

Problematiken kvarstår i att vi behöver hitta effektivare vägar för att bekämpa framför allt parksliden 

som sprider sig snabbt i staden och att jobba offensivt framåt med att hela tiden förbättra och säkra 

stadens biologiska mångfald som är ett av våra viktigaste åtaganden i flera styrdokument, mål och 

riktningar vi har ansvar för. 

  

Ingen av oss med miljövårdsintresse vill riskera att använda bekämpningsmedel i onödan men just när 

det kommer till parkslide är det en av de bäst fungerande metoderna som ger högst utdelning för 

biologisk mångfald jämfört med övriga metoder enligt en av de främsta forskarna på parkslide (Dan. 

Jones Storbritannien)  

  

Vi önskar tillsammans med våra kollegor över partigränserna i nämnden att framledes ge 

miljöförvaltningen i uppdrag att ta fram ett referensobjekt gällande ett eller två geografiskt väl valda 

områden med parkslide som väljs ut noggrant i samråd mellan miljöförvaltningen och tekniska 

förvaltningen. 

Tekniska som har det fysiska ansvaret står redo med god vilja att göra ett bra jobb men känner sig 

något bromsade får då utnyttja sin expertis och möjlighet att på ett område testa glyfosat som metod 

som då ihop med miljöförvaltningens övervakning garanterar ett tryggt och säkert handhavande. 

  

Detta referensobjekt hoppas vi kunna skapa förtroendebryggor med ett starkt kunskapsutbyte, 

utbildning och en lokal kunskap över hur vi på bästa sätt hanterar främst parksliden men även övriga 

invasiva arter framöver. 

Vi får även möjlighet att utvärdera metodik och resultat av flera alternativ då man kan jobba med 

minst 2 metoder samtidigt ex ”knäck & täck” samt glyfosat via injicering, bladstrykning eller mest 

lämpligt alternativ. 

Återrapportering sker i så fall till båda nämnder och förhoppningsvis kan vi efter en uppföljning ha ett 

bättre grepp om hur vi på ett effektivt sätt arbetar ihop med att återställa vår naturmiljö i balans. 

  

Det finns fler positiva synergieffekter och möjligheter då man jobbar i mindre skala med 

referensobjekt att även koppla med Borås Stads grupp mot invasiva arter och skulle osäkerhet eller 

frågeställningar dyka upp under tiden finns experthjälp att tillgå tex Tina Kyrkander som är en av 

Sveriges främsta experter på parkslide och jobbar bl.a. med konsultation och rådgivning om 

parkslidebekämpning till Kommuner. 

  

Naturvårdsverket jobbar idag på ett beslut till regeringen att förbjuda parkslide ihop med 8 övriga 

invasiva arter detta kan komma i en närmare framtid kanske redan under 2024-2025 och det innebär 

att markägaren blir lagskyldig att ta bort parkslide.  
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Kristdemokraterna skulle gärna se att Borås Stad är tidigt ute och redan nu bygger kunskap och jobbar 

för att den kumulativa effekten av spridningen inte blir en ekonomiskt omöjlig fråga att ta hand om i 

framtiden. 

  

Ett referensobjekt beskrivet enligt ovan tror vi är rätt väg att gå och hoppas på samsyn från kollegor i 

nämnden för naturens bästa. 

 

 

  

För Kristdemokraterna i Miljö- och Konsumentnämnden Borås 

  

Magnus Johansson och Bo Sandström 
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 Kommunstyrelsen 

Yttrande- Svar på remiss om Motion: Fler verktyg mot 
invasiva arter  
 
Kommunstyrelsen Dnr KS 2023-00761 
 
Miljö- och konsumentnämnden i Borås Stad ämnar följande yttrande 
 
Miljö- och konsumentnämnden avstyrker den motion som Kristdemokraterna har 
lagt fram till Kommunfullmäktige om att Tekniska förvaltningen ska få fler verktyg 
mot invasiva arter.  
 
Borås Stad får idag enligt Kommunfullmäktiges beslut från 1988 inte använda 
bekämpningsmedel inom egen verksamhet utan att få dispens från Miljö- och 
konsumentnämnden (hädanefter kallad ”Nämnden”). Kristdemokraterna vill att 
Kommunfullmäktige ser över detta beslut och lägger till undantag så att det inte krävs 
dispens för användning av bekämpningsmedel vid bekämpning av invasiva arter.  
 
Nämnden resonerar att det enligt lagstiftningen om bekämpningsmedel i praktiken 
innebär att majoriteten av de bekämpningsinsatser mot invasiva arter som är aktuella 
för Tekniska förvaltningen ändå behöver dispens, tillstånd eller anmälan. Nämnden 
ser inte att förslaget skulle innebära någon tidsbesparing.  
 
Nämnden vill lämna följande synpunkter: 

- Lagstiftning om bekämpningsmedel innebär krav på ansökan om dispens, 
tillstånd eller anmälan i de flesta fallen. Vilket kräver kunskap hos 
verksamhetsutövaren om när ansökan krävs. I nuvarande situation krävs alltid 
en ansökan, vilket underlättar då bedömning inte behövs. 

- Kemisk bekämpning av parkslide innebär också en risk att parkslidebeståndet 
reagerar med en aggressiv spridning genom rotskott. All bekämpning av 
parkslide där växten blir kvar har den risken. 

- Naturvårdsverket avråder från bekämpning av parkslide om den inte utgör ett 
problem på platsen. Det är viktigare att förhindra ytterligare spridning än att 
bekämpa arten. Om parkslide inte utgör ett problem på platsen kan det vara 
bättre att låta den vara. 

- Den förvaltningsövergripande arbetsgruppen som skapades för att bistå 
Tekniska förvaltningen vid planering, prioritering och utvärdering av 
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bekämpningsinsatser av invasiva växtarter i Borås har inte utnyttjats i 
processen. Nyttjandet av arbetsgruppen kan effektivisera arbetet med invasiva 
arter. 

- Kommunen som verksamhetsutövare kan bli bättre på att förhindra 
ytterligare spridning av invasiva arter, så som parkslide. Det finns ett behov av 
mer kunskap och bättre rutiner gällande hantering av invasiva arter. Idag 
bidrar kommunen oavsiktligt till ytterligare spridning av invasiva arter. 

 
 
Nämnden vill informera om följande: 

- Det finns inget preparat som är godkänt för staminjicering i Sverige. 
- Det är enbart invasiva arter som finns listade i EU:s förteckning som har 

lagkrav på bekämpning och hantering. 
- Det finns inga lagkrav på bekämpning eller viss hantering av parkslide. 
- Naturvårdsverket och Havs- och vattenmyndigheten har föreslagit en 

nationell förteckning över invasiva arter. Förslaget inkluderar bland annat 
parkslide och överlämnades till regeringen under sommaren 2023. Detta kan 
leda till förändringar i lagkraven i närtid. 

- Glyfosat fick förlängt godkännande i EU under 2023 och 
Kemikalieinspektionen förväntas utvärdera och uppdatera 
produktgodkännande för glyfosatpreparat under kommande året som kan 
påverka framtida hantering. 

- Varken slåtter eller kemisk bekämpning är rekommenderade 
bekämpningsmetoder enligt Naturvårdsverket men båda kan vara användbara 
metoder beroende på omständigheter i det enskilda fallet och om de utförs på 
rätt sätt. 

- Det går inte att dra en generell slutsats om vilken bekämpningsmetod som är 
lämplig för en viss invasiv art, utan bedömning krävs i enskilda fallet.  

- Användaren ska alltid, så långt det är möjligt, välja den metod eller det medel 
som är minst skadligt för människors hälsa och miljön. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
Miljö- och konsumentnämnden, Borås Stad 
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